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اعلام اسامی برندگان جشنواره 
حساب های قرض الحسنه پس انداز 

بانک دی

اسامی برندگان خوش شانس قرعه کشی جشنواره 
حساب های قرض الحسنه پس انداز بانک دی اعلام 

شد.
به گزارش روابط عمومی بانک دی؛ در این دوره 
جشنواره که با هدف ارتقای فرهنگ نیکوکاری و 
همچنین گسترش عدالت میان آحاد جامعه برگزار 
 شد.  سپرده های قرض الحسنه پس انداز ریالی  با 
و سپرده های  ریال  میلیون  پنج  حداقل موجودی 
قرض الحسنه پس انداز ارزی با حداقل موجودی ۱۰۰ 

یورو  / دلار شرکت داده شدند.
انواع جوایز در نظر گرفته شده برای این دوره از 

جشنواره، به این شرح است:
۱۴ جایزه ۲۵۰۰ میلیون ریالی
۱۴ جایزه ۱۰۰۰ میلیون ریالی
۱۴ جایزه ۲۰۰ میلیون ریالی
۱۴ جایزه ۱۰۰ میلیون ریالی
۱۴ جایزه ۵۰ میلیون ریالی
۱۴ جایزه ۱۰ میلیون ریالی
۱۴ جایزه ۵ میلیون ریالی
هزاران جایزه نقدی دیگر

طی مراسمی با حضور برندگان ممتاز
جوایز برندگان دوازدهمین 

جشنواره حساب های قرض الحسنه 
بانک اقتصادنوین اهدا شد

مراسم اهدای جوایز برندگان ممتاز دوازدهمین 
دوره جشنواره حساب های قرض الحسنه پس انداز 
بانک اقتصادنوین با حضور مدیرعامل این بانک و 
برخی از برندگان جوایز ممتاز این جشنواره، روز 

شنبه پنجم آبان ماه برگزار شد.
در این مراسم، علیرضا بلگوری، مدیرعامل بانک 
اقتصادنوین با تقدیر از مشتریان نیک اندیش که 
با مشارکت در جشنواره حساب های قرض الحسنه 
پس انداز به تحقق اهداف مسئولیت اجتماعی و 
خیرخواهانه بانک کمک می کنند، گفت: این نوع 
حساب ها علاوه بر آثار معنوی موجب ارتقا فرهنگ 

همیاری و کمک به همنوعان می شود.
توسعه  در  مشتریان  نقش  به  اشاره  با  وی 
به عنوان  آنان  از  خیرخواهانه،  فعالیت های 
سرمایه های اصلی بانک یاد کرد و افزود: مشارکت 
گسترده در حساب های قرض الحسنه نشانه ای از 
اعتماد مشتریان به بانک است. مدیرعامل بانک 
اقتصادنوین ضمن تاکید بر اهمیت مسئولیت های 
اجتماعی، به اقدامات اخیر این بانک در حوزه های 
مختلف اشاره کرد و گفت: بانک اقتصادنوین با 
نگاه ویژه به مسائل اجتماعی پروژه های متنوعی 
را در راستای بهبود رفاه و ایجاد فرصت های برابر 
از  است؛  کرده  مالی  تامین  جامعه  آحاد  برای 
تکمیل  و  ساخت  به  می توان  پروژه ها  این  جمله 
کشور،  کمتر برخوردار  مناطق  در  مدرسه   ۴8
امکانات لازم برای  تامین تجهیزات بیمارستانی و 
ارتقای زیرساخت های درمانی، پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج جوانان، فرزندآوری، ودیعه و 
ساخت مسکن، تسهیلات خوداشتغالی مددجویان 
کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی 
کشور و مشارکت در طرح های خوداشتغالی استان 
سیستان و بلوچستان اشاره کرد که به پشتوانه 
حمایت و مشارکت مشتریان ارجمند انجام شده 
است. بلگوری در ادامه با اشاره به نقش آفرینی موثر 
بانک اقتصادنوین در نظام اقتصادی کشور گفت: 
ما در راستای ایفای مسئولیت های حرفه ای خود 
با تامین مالی و ارائه خدمات متنوع ارزی و ریالی 
به صنایع استراتژیک مانند نفت، گاز، پتروشیمی، 
را  خود  سهم  توانسته ایم  و...  دارو  غذایی،  مواد 
توسعه اقتصادی کشور، رونق تولید و اشتغال و 
افزایش رفاه جامعه در شرایط سخت تحریمی ایفا 
کنیم. او با تاکید بر اینکه 7۰درصد تسهیلات این 
بانک در مسیر حمایت از تولید و صنعت پرداخت 
شده است، افزود: برترین و بزرگ ترین شرکت های 
ایران براساس رتبه بندی سازمان مدیریت صنعتی 
مشتریان ما هستند و ما به داشتن چنین مشتریانی 
و ارائه خدمات به آنان به خود می بالیم. مدیرعامل 
اقتصادنوین  بانک  در  که  نکته  این  بر  اشاره  با 
همواره تلاش کرده ایم با سپرده گذاران و تسهیلات 
گیرندگان براساس عدل و انصاف رفتار کنیم، بیان 
داشت: در چهار سال گذشته موفق شدیم با ثبت 
عملکرد قابل توجه و کسب سود مطلوب، به انتظار 
سهامداران پاسخ مثبت دهیم و به سپرده گذاران  
نیز علاوه بر سود علی الحساب ماهانه، سود مازاد و 
قطعی پرداخت کنیم. بلگوری در پایان تاکید کرد: 
موفقیت در ایفای تعهدات مسئولیت اجتماعی، 
نیک اندیش  مشتریان  اعتماد  و  همراهی  حاصل 
بانک اقتصادنوین است و این بانک تلاش می کند 
در  را  موثری  اقدامات  اعتماد،  این  حفظ  با  تا 
جهت بهبود رفاه و کیفیت زندگی مردم به انجام 
رساند. در پایان این مراسم، برندگان خوش اقبال 
جوایز ویژه این جشنواره، هدایای خود را دریافت 
کردند؛ جوایز سایر برندگان نیز در روزهای آتی به 
واریز خواهد  اقتصادنوین  بانک  نزد  آنان  حساب 
شد. مشتریان ارجمند برای کسب اطلاعات بیشتر 
می توانند به صفحه اطلاع رسانی دهمین جشنواره 
حساب های قرض الحسنه بانک اقتصادنوین مراجعه 
با  ارتباط  ساعته   ۲۴ مرکز  کارشناسان  با  یا  و 
مشتریان این بانک با شماره ۴8۰3۱۰۰۰-۰۲۱ تماس 

حاصل کنند.

معاون اول رئیس جمهور در جلسه »هماهنگی مدیریت بازار ارز و بورس«، با بیان آن که 
سیاست اساسی دولت چهاردهم »پایدارسازی اقتصادی« و »تثبیت شاخص های کلیدی 
مطابق با راهبرد دولت« است، گفت: دولت چهاردهم درحوزه اقتصادی، بهبود معیشت مردم 
و حفظ ثبات بازار را از اصول مهم می داند و همه  بخش های اقتصادی باید تلاش کنند تا آرامش 

بازارها پیش از قبل تقویت شود.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا(، در جلسه »هماهنگی مدیریت بازار ارز 
و بورس« که شنبه به ریاست معاون اول رئیس جمهور و با حضور وزرای اقتصاد و دارایی، 
جهاد کشاورزی، صمت، رئیس سازمان بورس، رئیس شورای اطلاع رسانی و سخنگوی دولت 
و مدیران ارشد بانک مرکزی برگزار شد، راهکارهای بهبود مدیریت بازارارز و رشد  جایگاه بورس، 

مورد بررسی قرار گرفت.
راهبرد ثبات بازار

معاون اول رئیس جمهوردر جلسه هماهنگی مدیریت بازار ارز و بورس، با بیان آنکه راهبرد 
ثبات بازار که راهبرد اصولی دولت است، به صورت دستوری قابل اجرا نیست، گفت: باید 

با برنامه ریزی مناسب با سایر نهادهای پولی و مالی، به سمت شرایط مطلوب حرکت کرد.
عارف با بیان اینکه تامین و ذخیره سازی کالاهای اساسی و مورد نیاز، بحث جدی دولت 
است گفت : در این زمینه همه باید پای کار بیاییم و آرامشی را که در بازار وجود دارد، همچنان 
حفظ کنیم و مطمئن باشیم که حتی در شرایط دشوار نیز هماهنگی و گفتگوی صادقانه با 

مردم، آرامش را به بازار و جامعه تزریق خواهد کرد.
در این جلسه، بعد از ارائه گزارشی درباره فعالیت های صورت گرفته در زمینه مدیریت بازار 
ارز از سوی مسئولان بانک مرکزی، برنامه های این حوزه  و از جمله تامین و تخصیص ارز ذخایر 

کالاهای اساسی مورد بحث قرار گرفت.
همکاری بانک مرکزی و نهادهای مالی برای ارتقاء و رشد بازاربورس

در ادامه این جلسه، حجت اله صیدی، رئیس سازمان بورس اوراق بهادار بعد از ارائه گزارشی 
جامع درباره راهکارهای ارتقاء و رشد بورس، خواستار همکاری بانک مرکزی و نهادهای مالی در 
این حوزه شد. او اطلاع رسانی دقیق و صادقانه،   کنترل بازارهای موازی و کاهش نرخ تامین 
مالی، رفع موانع  سودآوری شرکت های بورسی را از جمله سیاست های تاثیر گذار بر رشد بازار 
سهام برشمرد و از اجرای برنامه »اصلاح سودآوری شرکت ها« در شش ماهه دوم امسال خبر 
داد. همچنین مدیران بانک مرکزی، از روند کاهشی تورم بعد از شروع کار دولت چهاردهم، 
فعالیت های صورت گرفته در جهت افزایش ذخایر ارز و طلا و شرایط بسیار مناسب کشور در 
این دو حوزه، تقویت عرضه در بازار حواله، عرضه مناسب ارز مسافرتی و اسکناس و افزایش 
عرضه ارز نیمایی و برگزاری حراج سکه طلا برای از بین بردن حباب سکه، گزارش  کاملی ارائه 

کردند.
تسریع در گشایش اعتبارات

در بخش دیگری از این جلسه، وزیر صمت نیز در خصوص شیوه مدیریت ثبت سفارش های 
و تخصص ارز کالاها، مواد اولیه و ماشین آلات، گزارشی ارایه و نسبت به تسریع در گشایش 

اعتبارات و کاهش صف انتظارات تاکید کرد.
تأمین ارز از مهمترین دغدغه های این وزارتخانه

وزیر جهاد کشاورزی نیز با تاکید به اینکه  افزایش ذخایر کالاهای اساسی و تخصیص و تأمین 
ارز از مهمترین دغدغه های این وزارتخانه است گفت: با اختصاص ارز، این کار کلیدی و مهم 

صورت خواهد گرفت.

گفت وگوی صریح با رسانه ها و مردم و ارائه گزارش از اقدامات صورت گرفته در حوزه ارزی و 
کنترل بازار ارز، از دیگر موضوعاتی بود که در این جلسه مورد تاکید قرار گرفت و اعضای جلسه 
خواستار آن شدند که با بیان دقیق فعالیت ها، آرامش و اعتماد جامعه و بازار به عملکرد دولت 
بازگردد و از گسترش شایعات و آشفتگی روانی و ایجاد تورم های کاذب بعد از وقوع هر حادثه 

از سوی افراد سودجو جلوگیری شود.
تجدید نظر در سیاست های کلان پولی و بانکی

وزیر اقتصاد نیز در این جلسه خواستار تجدید نظر در سیاست های کلان پولی و بانکی 
نظیرنرخ بهره، نظارت بر بانک ها و انتشار اوراق دولتی شد.

عبدالناصر همتی و حجت اله صیدی در جلسه هماهنگی مدیریت بازار ارز و بورس مطرح کردند
اجرای برنامه »اصلاح سودآوری شرکت های بورسی« در نیمه دوم سال

و  راه  وزارت  ورود  آنلاین«؛  »اقتصاد  خبرنگار  گزارش  به 
شهرسازی به موضوع املاکی های غیر مجاز این نوید را به بازار 
مسکن داد که دولت قصد دارد با ساماندهی مشاوران املاک 
هم به صنف مشاوران املاک و هم به متقاضیان و مردم کمک 

کند. 
برخورد و پلمب مشاوران املاک بدون جواز از تیر ماه پارسال 
سرعت خوبی گرفت به طوریکه مهرداد بذرپاش وزیر سابق راه 
و شهرسازی با ابراز خشنودی از این اقدام اعلام کرد که دستور 
رئیس جمهور برای ورود جدی به بازار مسکن نشان می دهد که 

این وزارتخانه چه عملکردی خواهد داشت. 
او با بیان اینکه عدم داشتن مجوز برخی از مشاورین املاک 
باعث رشد قیمت مسکن و اجاره بها می شود تاکید کرده بود که 
مشاوران املاک بدون جواز پلمب خواهند شد و به برخورد با 

متخلفان ادامه خواهیم داد.
اما با شهادت رئیسی رئیس جمهور فقید و سپس تغییر کابینه 
دولت، با روی کار آمدن دولت چهاردهم و تشکیل کابینه جدید 
دولت چهاردهم، خبری از برخورد با مشاوران املاک بدون جواز 
نشد و حتی برخی تناقض های آماری از سوی اعضای هیات 
مدیره اتحادیه مشاوران املاک باعث شد تا برخی از مشاوران 

املاک دارای جواز از این موضوع گلایه مند شوند.
خبرنگار  با  گفتگو  در  جواز  دارای  املاک  مشاوران  از  برخی 
نمی  تصور  عنوان  هیچ  به  که  کردند  عنوان  آنلاین«  »اقتصاد 
کردند در یک سال گذشته تا این حد موضوع املاکی های بدون 

جواز مورد توجه دولت قرار بگیرد. 
آنها می گویند: چند ماهی است که برخورد با املاکی های 
غیر مجاز متوقف شده است و اگر چه برخی از بازرسان اتحادیه 
املاک با حضور در برخی از مشاوران املاک بدون جواز، گزارش 
آنرا به اتحادیه ارائه می کنند اما می بینیم که هیچ برخوردی 
منوط بر پلمب این دفاتر صورت نمی گیرد. درخواست ما این 

است که نباید فشار مالیاتی بر روی کسبه دارای مجوز بیافتد.
اگر چه »کیانوش گودرزی« رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
تهران در ۲۵ مهرماه تعداد بازرسان اتحادیه را حدود ۱۵۰ نفر 
اعلام کرده بود اما نایب رئیس اول این اتحادیه تعداد بازرسان 
اتحادیه مشاوران املاک  را ۴۰۰ نفر اعلام کرده و می گوید:  
نقش کلیدی در بازار مسکن ایفا می کنند، اما بعضاً آمارهای 
متفاوتی از شناسایی و فعالیت بنگاه های غیرمجاز توسط نهاد 
را  این  الزام  موضوع  همین  که  می شود،  اعلام  سازمان ها  و 
نشان می دهد که نهادهای بالا دستی برای کنترل بازار مسکن 
باید  اتحادیه  این  عملکرد  به  نسبت  مردم  خاطر  آرامش  و 
بررسی های جدی در دستور کار قرار دهند تا مشخص شود که 
آیا بازرسان پس از شناسایی بنگاه های املاک غیرمجاز اقدامات 

لازم را انجام می دهند یا خیر.
که  است  کرده  تاکید  تهران  املاک  اتحادیه مشاوران  رئیس 
حدود ۱۵۰ بازرس در اتحادیه داریم که از این تعداد ۵ بازرس 
مشاوران  اتحادیه  بازرسان  از  برخی  هستند.  اتحادیه  کارمند 
املاک مرتکب تخلفاتی شده اند که این افراد را از فرآیِند بازرسی 
حذف کرده ایم. در برخی موارد بسته به نوع تخلف نیز آنها را به 

مراجع قضایی ارجاع داده ایم.
مشاوران  اتحادیه  اول  رئیس  نایب  نژاد«  بیگی  »داوود  اما 
در  املاکی  مشاوران  از  زیادی  تعداد  گوید:  می  تهران  املاک 
تهران فعالیت می کنند، فاقد مجوز هستند و زمانیکه از مجوز 
قانونی برخوردار نباشند، حاکمیت دسترسی برای اخذ مالیات 
ندارد. البته گفتنی است که با توجه به آمار و بررسی ها بیش از 
دو هزار و ۵۰۰ واحد املاک فاقد پروانه در تهران وجود دارد که 
در حال حاضر حدود ۱۲ هزار بنگاه املاک مجوز دار در منطقه 

۲۰ تهران مستقر هستند.
بیگی نژاد با بیان اینکه باید روند کاغذی در سیستم شناسایی 
و  بررسی  اگر  افزود:  شود،  حذف  غیرمجاز  املاک  مشاوران 
شناسایی بنگاه های املاک به صورت سیستمی طی شود، قطعاً 
بازرسان شرایط و فضای انجام تخلف را نخواهند داشت، زیرا از 
یک سوی روند بازرسان در راستای قانون حرکت خواهد کرد و از 
سوی دیگر مسیر برخورد با بنگاه املاک متخلف که فرار مالیاتی 

دارد قانونی می شود.
در  املاک  اتحادیه  بازرسان  از  برخی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
می کنند،  تخلف  غیرمجاز  املاک  بنگاه های  شناسایی  راستای 
در  بازرس   ۴۰۰ بیش از  املاک  اتحادیه  در  هم اکنون  گفت: 
حال فعالیت اند که از این تعداد تنها ۶ نفر رسمی هستند؛ بر 
همین اساس عده زیادی از بازرسین مشاوران املاکی به صورت 
برخورد  غیرمجاز  املاک  بنگاه های  با  غیرقانونی  یا  افتخاری 

می کنند.
بیگی نژاد اظهار کرد: »باید بپذیریم که در حال حاضر در شهر 
فعالیت  درحال  که  املاک  از مشاوران  تهران قسمت عظیمی 
هستند فاقد پروانه کسب هستند. در حالی که با وجود درگاه 
می دهد،  قرار  کسبه  اختیار  در  دولت  که  امکاناتی  و  مجوزها 

دلیلی برای فعالیت بدون پروانه کسب وجود ندارد.«
او افزود: »در این حالت حاکمیت نیز از گردش مالی که در 
این دفاتر ایجاد می شود، بی بهره می ماند و فشاری که از ناحیه 
درآمدی ایجاد می شود بر دوش مشاوران املاک دارای پروانه 

کسب قرار می گیرد.«
نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک در پاسخ به این پرسش 
افزود:  املاکی های غیر مجاز چقدر است؟  واقعی  تعداد  که 
»اعدادی که به دست ما رسیده دو هزار و 7۰۰ عدد، دو هزار و 
۵۰3 عدد بوده و حتی یکی از مشاوران وزارت راه عدد پنج هزار 
عدد را گزارش کرده است. این اعداد، توسط نهادهای رسمی به 
ما اعلام شده است. این در حالی ست که تعداد مشاوران املاک 

مجوزدار در ۲۰ منطقه تهران ۱۲۰۰۰ عدد است.«

نایب رئیس اتحادیه املاک در این باره گفت: »باید نهادهای 
با  مستقیم  طور  به  مورد  این  که  چرا  شوند؛  وارد  بالادست 
معیشت مردم در ارتباط است و مسکن بیشترین هزینه سبد 

خانوار را به خود اختصاص می دهد. «
او اظهار کرد: »هر کسی که بخواهد در این راستا خللی ایجاد 
کند، باید مورد بررسی قرار گیرد. این امر هم فقط در چارچوب 

الکترونیکی کردن بازرسی ها و پیگیری ها میسر می شود.«
بازرس متخلف  با چند  این سوال که  به  پاسخ  بیگی نژاد در 
برخورد کرده اید، اظهار کرد: »اتحادیه دارای پنج کمیسیون است 
که یکی از آنها کمیسیون بازرسی است. ما به عنوان نمایندگان 
مشاوران املاک در اتحادیه، از ابتدای سال درخواست کرده ایم 
که تخلفات و افرادی که در این دوره از بازرسی ها کنار گذاشته 
شده  اند، اعلام و معرفی شوند که تا کنون نتیجه قابل قبولی به 

ما گزارش و ارائه نشده است.«
کرد:  عنوان  باره  این  در  املاک  اتحادیه  اول  رئیس  نایب 
»قبلا این گونه بود که طبق قانون نظام صنفی افرادی که وارد 
مجموعه دفاتر املاک می شدند و قرار بود در اماکن مردم حاضر 
شوند، باید تاییدیه هیات مدیره را کسب می کردند اما در حال 

حاضر اتحادیه املاک این گونه نیست.«
بازرسان  انتخاب  روش  چرا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  او 
تغییر کرده است، بیان کرد: »در واقع، روش انتخاب تغییری 
نکرده بلکه هیات مدیره تغییر کرده است! در دوره جدید که ما 
آمده ایم می بینیم کسانی دارند بازرسی می کنند که بعضا هیات 
مدیره آنها را انتخاب نکرده است.« بیگی نژاد اذعان کرد: »در 

حال حاضر انتخاب بازرسان مکانیزم مشخصی ندارد.«
بیگی نژاد در پاسخ به این پرسش که چرا اتحادیه با این دفاتر 
برخورد نمی کند و چرا از نهادهای بالادستی کمک نمی خواهد؟ 
گفت: »وقتی می بینیم برخوردی که اتحادیه در یک سال و نیم 
گذشته داشته، کارساز نیست، به معنای یک درخواست است! 
باید درخواست به نهادهای بالادست داده شود، درحالی که ما 
درخواست رسمی نداده ایم. چرا که مهر دبیرخانه اتحادیه های 
صنفی در دست رئیس اتحادیه است که باید درخواست بدهد.«
اتحادیه هستم.  املاک در  نماینده مشاوران  افزود: »من  او 
وقتی می بینم در یک سال و نیم گذشته که این تعداد بازرسی و 
یک رقم بسیار عجیب برای بازرسی ها داشته ایم، اما هنوز دفاتر 
املاک بدون مجوز در سراسر شهر مشغول فعالیت است، باید 
کسانی که ارتزاق و زندگی مردم برای آنها مهم است، به این 
مساله ورود کنند؛ حالا این نهادها می توانند نیروی انتظامی یا 
اطلاعات سپاه یا هر نهاد دیگری باشند تا ورود کنند و ببینند که 

چه اتفاقاتی در این حوزه رقم خورده است.«
در سال های اخیر، دفاتر مشاور املاک زیادی در سطح شهر 
و  راه  وزارت  رسمی  آمارهای  اساس  بر  که  شده  تاسیس  تهران 
از این مشاوران، بدون پروانه  شهرسازی حداقل پنج هزار واحد 
کسب و مجوز در حال فعالیت هستند. همین تعداد قابل توجه به 
راحتی می توانند قیمت مسکن و اجاره بها را دستخوش تغییر کنند.

رشد قارچ گونه دفاتر مشاور املاک در پایتخت و بهره مندی 
آنها از گردش مالی عجیب بازار املاک تا قبل از فشار مالیاتی 
دولت به اصناف چندان مورد اعتراض نبود. اما حالا به نظر می 
رسد تیم جدید وزارت راه و شهرسازی باید به موضوع برخورد با 
املاکی های غیر مجاز و این همه تناقض آماری از سوی اتحادیه 

مشاوران املاک ورود کند.
اگر چه »فرزانه صادق« وزیر راه و شهرسازی این روزها بیشتر 
درگیر تغییر مدیران ارشد این وزارتخانه بوده است اما به نظر 
می رسد عدم توجه به این موضوع خطیر که در دولت رئیسی به 
خوبی به آن پرداخته شد می تواند تا حدود زیادی بازار مسکن 
را ساماندهی کند. به گزارش خبرنگار »اقتصاد آنلاین«؛ ورود 

وزارت راه و شهرسازی به موضوع املاکی های غیر مجاز این نوید 
را به بازار مسکن داد که دولت قصد دارد با ساماندهی مشاوران 
املاک هم به صنف مشاوران املاک و هم به متقاضیان و مردم 

کمک کند.  
برخورد و پلمب مشاوران املاک بدون جواز از تیر ماه پارسال 
سرعت خوبی گرفت به طوریکه مهرداد بذرپاش وزیر سابق راه 
و شهرسازی با ابراز خشنودی از این اقدام اعلام کرد که دستور 
رئیس جمهور برای ورود جدی به بازار مسکن نشان می دهد که 

این وزارتخانه چه عملکردی خواهد داشت.  
او با بیان اینکه عدم داشتن مجوز برخی از مشاورین املاک 
باعث رشد قیمت مسکن و اجاره بها می شود تاکید کرده بود که 
مشاوران املاک بدون جواز پلمب خواهند شد و به برخورد با 

متخلفان ادامه خواهیم داد.
اما با شهادت رئیسی رئیس جمهور فقید و سپس تغییر کابینه 
دولت، با روی کار آمدن دولت چهاردهم و تشکیل کابینه جدید 
دولت چهاردهم، خبری از برخورد با مشاوران املاک بدون جواز 
هیات  اعضای  از سوی  آماری  تناقض های  برخی  و حتی  نشد 
مدیره اتحادیه مشاوران املاک باعث شد تا برخی از مشاوران 

املاک دارای جواز از این موضوع گلایه مند شوند.
خبرنگار  با  گفتگو  در  جواز  دارای  املاک  مشاوران  از  برخی 
»اقتصاد آنلاین« عنوان کردند که به هیچ عنوان تصور نمی کردند 
در یک سال گذشته تا این حد موضوع املاکی های بدون جواز 

مورد توجه دولت قرار بگیرد.  
آنها می گویند: چند ماهی است که برخورد با املاکی های غیر 
اتحادیه  بازرسان  از  اگر چه برخی  مجاز متوقف شده است و 
املاک با حضور در برخی از مشاوران املاک بدون جواز، گزارش 
برخوردی  که هیچ  اما می بینیم  ارائه می کنند،  اتحادیه  به  آنرا 
منوط بر پلمب این دفاتر صورت نمی گیرد. درخواست ما این 

است که نباید فشار مالیاتی بر روی کسبه دارای مجوز بیافتد.
اگر چه »کیانوش گودرزی« رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
 ۱۵۰ حدود  را  اتحادیه  بازرسان  تعداد  مهرماه   ۲۵ در  تهران 
تعداد  اتحادیه  این  اول  رئیس  نایب  اما  بود،  کرده  اعلام  نفر 
بازرسان را ۴۰۰ نفر اعلام کرده و می گوید:  اتحادیه مشاوران 
بعضاً  اما  می کنند،  ایفا  مسکن  بازار  در  کلیدی  نقش  املاک 
غیرمجاز  بنگاه های  فعالیت  و  شناسایی  از  متفاوتی  آمار های 
توسط نهاد و سازمان ها اعلام می شود، که همین موضوع الزام 
این را نشان می دهد که نهاد های بالا دستی برای کنترل بازار 
مسکن و آرامش خاطر مردم نسبت به عملکرد این اتحادیه باید 
بررسی های جدی در دستور کار قرار دهند تا مشخص شود که 
آیا بازرسان پس از شناسایی بنگاه های املاک غیرمجاز اقدامات 

لازم را انجام می دهند یا خیر.
که  است  کرده  تاکید  تهران  املاک  اتحادیه مشاوران  رئیس 
حدود ۱۵۰ بازرس در اتحادیه داریم که از این تعداد ۵ بازرس 
مشاوران  اتحادیه  بازرسان  از  برخی  هستند.  اتحادیه  کارمند 
املاک مرتکب تخلفاتی شده اند که این افراد را از فرآیِند بازرسی 
حذف کرده ایم. در برخی موارد بسته به نوع تخلف نیز آنها را به 

مراجع قضایی ارجاع داده ایم.
مشاوران  اتحادیه  اول  رئیس  نایب  نژاد«  بیگی  »داوود  اما 
در  املاکی  مشاوران  از  زیادی  تعداد  می گوید:  تهران  املاک 
تهران فعالیت می کنند، فاقد مجوز هستند و زمانیکه از مجوز 
قانونی برخوردار نباشند، حاکمیت دسترسی برای اخذ مالیات 
ندارد. البته گفتنی است که با توجه به آمار و بررسی ها بیش از 
دو هزار و ۵۰۰ واحد املاک فاقد پروانه در تهران وجود دارد که 
در حال حاضر حدود ۱۲ هزار بنگاه املاک مجوز دار در منطقه 

۲۰ تهران مستقر هستند.
بیگی نژاد با بیان اینکه باید روند کاغذی در سیستم شناسایی 

و  بررسی  اگر  افزود:  شود،  حذف  غیرمجاز  املاک  مشاوران 
شناسایی بنگاه های املاک به صورت سیستمی طی شود، قطعاً 
بازرسان شرایط و فضای انجام تخلف را نخواهند داشت، زیرا از 
یک سوی روند بازرسان در راستای قانون حرکت خواهد کرد و از 
سوی دیگر مسیر برخورد با بنگاه املاک متخلف که فرار مالیاتی 

دارد قانونی می شود.
در  املاک  اتحادیه  بازرسان  از  برخی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
می کنند،  تخلف  غیرمجاز  املاک  بنگاه های  شناسایی  راستای 
در  بازرس   ۴۰۰ بیش از  املاک  اتحادیه  در  هم اکنون  گفت: 
حال فعالیت اند که از این تعداد تنها ۶ نفر رسمی هستند؛ بر 
همین اساس عده زیادی از بازرسین مشاوران املاکی به صورت 
برخورد  غیرمجاز  املاک  بنگاه های  با  غیرقانونی  یا  افتخاری 

می کنند.
بیگی نژاد اظهار کرد: »باید بپذیریم که در حال حاضر در شهر 
فعالیت  درحال  که  املاک  از مشاوران  تهران قسمت عظیمی 
هستند فاقد پروانه کسب هستند. در حالی که با وجود درگاه 
می دهد،  قرار  اختیار کسبه  در  دولت  که  امکاناتی  و  مجوز ها 

دلیلی برای فعالیت بدون پروانه کسب وجود ندارد.«
او افزود: »در این حالت حاکمیت نیز از گردش مالی که در 
این دفاتر ایجاد می شود، بی بهره می ماند و فشاری که از ناحیه 
درآمدی ایجاد می شود بر دوش مشاوران املاک دارای پروانه 

کسب قرار می گیرد.«
نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک در پاسخ به این پرسش 
افزود:  است؟  چقدر  مجاز  غیر  املاکی های  واقعی  تعداد  که 
»اعدادی که به دست ما رسیده دو هزار و 7۰۰ عدد، دو هزار و 
۵۰3 عدد بوده و حتی یکی از مشاوران وزارت راه عدد پنج هزار 
عدد را گزارش کرده است. این اعداد، توسط نهاد های رسمی به 
ما اعلام شده است. این در حالی ست که تعداد مشاوران املاک 

مجوزدار در ۲۰ منطقه تهران ۱۲۰۰۰ عدد است.«
نایب رئیس اتحادیه املاک در این باره گفت: »باید نهاد های 
با  مستقیم  طور  به  مورد  این  که  چرا  شوند؛  وارد  بالادست 
معیشت مردم در ارتباط است و مسکن بیشترین هزینه سبد 

خانوار را به خود اختصاص می دهد.«
او اظهار کرد: »هر کسی که بخواهد در این راستا خللی ایجاد 
کند، باید مورد بررسی قرار گیرد. این امر هم فقط در چارچوب 

الکترونیکی کردن بازرسی ها و پیگیری ها میسر می شود.«
بازرس متخلف  با چند  این سوال که  به  پاسخ  بیگی نژاد در 
برخورد کرده اید، اظهار کرد: »اتحادیه دارای پنج کمیسیون است 
که یکی از آنها کمیسیون بازرسی است. ما به عنوان نمایندگان 
مشاوران املاک در اتحادیه، از ابتدای سال درخواست کرده ایم 
که تخلفات و افرادی که در این دوره از بازرسی ها کنار گذاشته 
شده  اند، اعلام و معرفی شوند که تا کنون نتیجه قابل قبولی به 

ما گزارش و ارائه نشده است.«
کرد:  عنوان  باره  این  در  املاک  اتحادیه  اول  رئیس  نایب 
»قبلا این گونه بود که طبق قانون نظام صنفی افرادی که وارد 
مجموعه دفاتر املاک می شدند و قرار بود در اماکن مردم حاضر 
شوند، باید تاییدیه هیات مدیره را کسب می کردند، اما در حال 

حاضر اتحادیه املاک این گونه نیست.«
بازرسان  انتخاب  روش  چرا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  او 
تغییر کرده است، بیان کرد: »در واقع، روش انتخاب تغییری 
نکرده بلکه هیات مدیره تغییر کرده است! در دوره جدید که ما 
آمده ایم می بینیم کسانی دارند بازرسی می کنند که بعضا هیات 
مدیره آنها را انتخاب نکرده است.« بیگی نژاد اذعان کرد: »در 

حال حاضر انتخاب بازرسان مکانیزم مشخصی ندارد.«
بیگی نژاد در پاسخ به این پرسش که چرا اتحادیه با این دفاتر 
برخورد نمی کند و چرا از نهاد های بالادستی کمک نمی خواهد؟ 
گفت: »وقتی می بینیم برخوردی که اتحادیه در یک سال و نیم 
گذشته داشته، کارساز نیست، به معنای یک درخواست است! 
باید درخواست به نهاد های بالادست داده شود، درحالی که ما 
درخواست رسمی نداده ایم. چرا که مهر دبیرخانه اتحادیه های 
صنفی در دست رئیس اتحادیه است که باید درخواست بدهد.«

اتحادیه هستم.  املاک در  نماینده مشاوران  افزود: »من  او 
وقتی می بینم در یک سال و نیم گذشته که این تعداد بازرسی و 
یک رقم بسیار عجیب برای بازرسی ها داشته ایم، اما هنوز دفاتر 
املاک بدون مجوز در سراسر شهر مشغول فعالیت است، باید 
کسانی که ارتزاق و زندگی مردم برای آنها مهم است، به این 
مساله ورود کنند؛ حالا این نهاد ها می توانند نیروی انتظامی یا 
اطلاعات سپاه یا هر نهاد دیگری باشند تا ورود کنند و ببینند که 

چه اتفاقاتی در این حوزه رقم خورده است.«
در سال های اخیر، دفاتر مشاور املاک زیادی در سطح شهر 
تهران تاسیس شده که بر اساس آمار های رسمی وزارت راه و 
شهرسازی حداقل پنج هزار واحد از این مشاوران، بدون پروانه 
کسب و مجوز در حال فعالیت هستند. همین تعداد قابل توجه 
به راحتی می توانند قیمت مسکن و اجاره بها را دستخوش تغییر 

کنند.
رشد قارچ گونه دفاتر مشاور املاک در پایتخت و بهره مندی 
آنها از گردش مالی عجیب بازار املاک تا قبل از فشار مالیاتی 
نظر  به  اما حالا  نبود.  اعتراض  اصناف چندان مورد  به  دولت 
می رسد تیم جدید وزارت راه و شهرسازی باید به موضوع برخورد 
سوی  از  آماری  تناقض  همه  این  و  مجاز  غیر  املاکی های  با 

اتحادیه مشاوران املاک ورود کند.
اگر چه »فرزانه صادق« وزیر راه و شهرسازی این روز ها بیشتر 
درگیر تغییر مدیران ارشد این وزارتخانه بوده است، اما به نظر 
می رسد عدم توجه به این موضوع خطیر که در دولت رئیسی به 
خوبی به آن پرداخته شد می تواند تا حدود زیادی بازار مسکن 

را ساماندهی کند.  

ورود نیروی انتظامی به برخورد با مشاوران فاقد پروانه؟

 سکوت »صادق« در برخورد با املاکی های غیر مجاز
در حالی وزارت راه و شهرسازی از سال گذشته به دنبال برخورد با املاکی های غیر مجاز و بدون جواز در سطح شهر تهران است 
که آمارها نشان می دهد هنوز تعداد مشاوران املاک فاقد پروانه بسیار بالا است و بی توجهی تیم جدید وزارت راه و شهرسازی 

به این موضوع می تواند عواقب خطرناکی داشته باشد.

چند ماهی است 
که برخورد با 

املاکی های غیر 
مجاز متوقف شده 

است و اگر چه 
برخی از بازرسان 
اتحادیه املاک با 
حضور در برخی 

از مشاوران 
املاک بدون 

جواز، گزارش 
آنرا به اتحادیه 
ارائه می کنند، 

اما می بینیم که 
هیچ برخوردی 
منوط بر پلمب 

این دفاتر صورت 
نمی گیرد


